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København 25.06.2023 

 
 

OPSUMMERING AF PRESSEMØDE OM DEN GRØNNE TREPARTSAFTALE 

 
Hvad er nyt? Regeringen nedsatte i december en trepart, der igennem foråret har forhandlet en 
aftale på plads. Aftalen blev præsenteret på et pressemøde mandag d. 24. juni kl. 20.45.   
 
Hvorfor er det relevant? Diskussionen om den grønne trepart, og i særdeleshed omkring CO2-
afgiften på landbruget, har tæret på regeringen og i særdeleshed på Venstre. Det er interessant at 
følge hvordan resultatet nu vil påvirke regeringen.  
 
Hvad sker der nu? Regeringen vil indkalde til forhandlinger med folketingets øvrige partier, og det 
bliver interessant at følge hvor mange partier, der ønsker at blive en del af aftalen.  
 
Materialer 

• Du finder pressemeddelelsen her: LINK 

• Du finder den fulde aftale her: LINK 
 
Lidt mere kontekst 
Den grønne trepart blev nedsat i december 2023, og har siden januar forhandlet om en fremtidig 
aftale for landbrug, natur og klima. Treparten har resulteret i store problemer for særligt Venstre, der 
har mistet stor opbakning i landdistrikterne grundet udsigten til en CO2-afgift på landbruget.  
 
Nu er aftalen landet, og på pressemødet virkede alle parter begejstret for resultatet, der både 
indeholder en CO2-afgift, initiativer om skovrejsning og planer for kvælstofudledningen.  
 
Deltagende på pressemødet 

• Henrik Dam Kristensen, formand for den grønne trepart 

• Stephanie Lose (V), økonomiminister 

• Lars Løkke Rasmussen (V), udenrigsminister 

• Magnus Heunicke (S), miljøminister 

• Jeppe Bruus (S), skatteminister 

• Jacob Jensen (V), minister for fødevarer, landbrug og fiskeri 

• Søren Søndergaard, formand for Landbrug og Fødevarer 

• Maria Gjerding, præsident for Danmarks Naturfredningsforening 

• Ole Wehlast, forbundsformand i Fødevareforbundet NNF 

• Morten Høyer, politisk direktør i Dansk Industri 

• Martin Damm, formand for Kommunernes Landsforening 
 
 
Vigtige nedslagspunkter 

• Afgiften bliver på 300 kr. pr. ton CO2e, med bundfradrag på 60% i 2030 og indfases frem mod 
2035 hvor den bliver 750 kr. pr. ton CO2e med fradrag 60%. Effektivt er afgiften i 2030 på 
120 kr. og i 2035 på 300 kr.  

https://skm.dk/aktuelt/presse-nyheder/pressemeddelelser/regeringen-og-parterne-i-groen-trepart-indgaar-historisk-aftale-om-et-groent-danmark
https://insightbygrace.dk/politiske-processer/aftaler-og-forlig/svm-regeringen-mette-frederiksen-ii/aftale-om-et-groent-danmark/
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• Der bliver nedsat ’Danmarks Grønne Arealfond’ som vil omfatte aktiviteter for omkring 40 
mia. kroner.  

• Der bliver rejst 250.000 hektar skov, 100.000 af dem bliver urørt skov.  

• Tilskudsordning på 10 mia. kroner frem mod 2045 til lagring af biokul ved pyrolyse.  

• Danmark bliver det første land i verden til at indføre en CO2-afgift på landbruget, og flere af 
deltagerne på pressemødet noterede derfor også at aftalen er historisk.  

 
Referat af pressemøde 

• Henrik Dam Kristensen 
o Ros til alle parterne i treparten 

• Stephanie Lose (V): 
o Det er en historisk stor aftale, der for evigt vil forandre danmarkskortet.  
o Der bliver sat 40 mia. af til en grøn fond der skal etablere mere skov og natur, og der er i 

aftalen bidrag til klima, biodiversitet og landbruget.  
o Danmark kommer til at være foregangsland i landbrugserhvervet, og landmændene vil 

nu få muligheden for at omstille deres erhverv.  
o Der er kommet store kompromiser, hvor man ikke enten skal være imod klima og 

biodiversitet eller imod landbruget.  
o Regeringen tager en videre dialog med folketingets partier.  

• Lars Løkke Rasmussen (M): 
o Moderaterne gik til valg på en grøn trepart, det blev regeringspolitik, og nu er der så en 

aftale.  
o Dette er en historisk aftale, og jeg står med en bevidsthed om, at det vi har aftalt i dag, er 

noget der står i mange generationer fremover.  
o Aftalen vil skabe mere natur, bedre klima og mere biodiversitet.  
o Danmark er det første land i verden der laver en CO2-afgift på landbruget, og det er 

blevet gjort på en måde, hvor der ikke er en stor social slagside.  

• Magnus Heunicke (S):  
o Aftalen er et resultat af at vi i Danmark har forvaltet vores lille areal forkert. Vi har 

opdyrket alt og glemt naturen. Det retter vi op på nu.  
o Der er 40 mia. kroner i aftalen, der skal bruges på skov, moser og søer.  
o 2/3 af kvælstofudledningen kan vi nå i mål med, med denne aftale.  

• Jeppe Bruus (S):  
o Det her er historisk. Vi har tidligere indført CO2-afgift på industrien, og nu er vi det første 

land i verden der indfører en afgift på landbruget.  
o Der er indført et bundfradrag så hvis man investerer i teknologi der reducerer ens 

udledninger, kan man helt slippe for at betale noget.  

• Jacob Jensen (V):  
o Danmark har nogle af verdens bedste landmænd, og med aftalen her bliver der lagt 

langsigtede spor ud til landmændene.  
o Dansk landbrug er i stor strukturel og teknologisk udvikling, og derfor skal landbruget 

også omstille sig til fremtiden.  
o Det er en aftale der kommer til at stå.  

• Søren Søndergaard (L&F): 
o Det har været nogle lange og svære forhandlinger, hvor der også har været kriser 

undervejs.  
o I mange måneder har landmændene sovet dårligt, fordi der har været usikkerhed om 

fremtiden. Den sikkerhed er nu tilbage.  
o Det har været afgørende at arealplanlægningen bliver forankret lokalt.  

• Maria Gjerding (DN) 
o Med dagens aftale sætter vi en helt ny retning for dansk natur.  
o DN er særligt glade for at kvælstof er med i aftalen, så havmiljøet kan blive markant 

forbedret.  
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o Aftalen giver enorme mængder natur tilbage til biodiversiteten. Der bliver rejst 250.000 
hektar skov – 100.000 af dem bliver urørt skov.  

o De landmænd der har lyst til at indgå en kontrakt til naturen, får muligheden for at blive 
naturforvaltere.  

o Klima, landbrug og miljø bliver samtænkt i denne aftale.  

• Ole Wehlast (NNF): 
o Mange fødevaremedarbejdere har været nervøse for om de har et job i morgen. Det har 

vi også sikret med denne aftale.  
o Der kommer en afgift der bliver indført i 2030, og det sikrer at landbruget har tid til at 

omstille sig.  

• Morten Højer (DI): 
o Der har været problemer mellem klima og miljø på den ene side og landbrug på den 

anden side. Det bliver løst med denne aftale.  
o Der bliver skabt store incitamenter for at landmændene kan omstille deres produktion. I 

fremtiden vil både industrien og landbruget løfte deres opgave.  
o Der er en klar opfordring til partierne på Christiansborg om at man respekterer denne 

store balancerede aftale der ligger.  

• Martin Damm (KL): 
o Jeg troede ikke på at der kunne komme noget ud af det her, med alle de problemer der 

skulle løses, men aftalen der ligger nu er historisk og ambitiøs.  
o Det er bundet at vi skal gøre noget, og vi er glade for at kommunerne selv har indflydelse 

på implementeringen.  

 


